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بازنگری شاخص های 
جنسیتی حوزه زنان و خانواده

مشــاور آمــاری معــاون امــور زنان و 
خانــواده ریاســت جمهوری با اشــاره به 
راه اندازی مرکز رصد چالش ها و آسیب های 
حــوزه زنان و خانــواده، به تشــریح فرایند 
بازنگــری شــاخص های جنســیتی حوزه 
زنــان و خانواده و نحوه گــردآوری داده ها 
برای رصد امور زنــان پرداخت. رضایی در 
مراســم رونمایی از مرکز رصد چالش ها و 
آســیب های حوزه زنان و خانواده، به ارائه 
فرایند بازنگری شاخص های جنسیتی حوزه 
زنــان و خانواده و نحوه گــردآوری داده ها 
برای رصد امور زنان پرداخت و گفت: یکی 
از اهداف معاونت، راه اندازی سامانه رصد 
پایش مســتمر شــاخص های جنسیتی در 
حوزه زنان و خانواده است. برای راه اندازی 
سامانه، یک سری چالش ها و مسائلی وجود 
داشت که نیاز به رفع آنها بود. مسئله دیگر 
این بود که براساس داده های گردآوری شده، 
جامعیتی که بتواند ابعاد مختلف شاخص 
را در نظر بگیرد وجود نداشــت. به عبارتی 
شــاخص ها عمدتــا به صورت جنســیتی 
در نظر گرفته شــده بودنــد، اما ابعاد دیگر 
مانند گروه های ســنی، اســتانی، روستایی، 
وضع فعالیت هــای اقتصادی و جنبه های 
مختلف شاخص پوشش داده نشده بود. از 
سوی دیگر، داشبورد موجود، شاخص های 
محــدودی را پوشــش مــی داد. در بحث 
بازنگری شــاخص های جنســیتی ســعی 
صورت گرفته،  مطالعات  براســاس  شــده 
در خصوص احصای شاخص های جنسیتی 
مطالعاتــی صــورت گیرد. از ســوی دیگر، 
سالنامه تمام دستگاه ها بررسی شد تا بتوان 
پوشش شاخص های جنسیتی را کامل کرد.

مشــاور آمــاری معــاون امــور زنان و 
خانــواده ریاســت جمهوری با اشــاره به 
اینکه به ســامانه تعاریــف و مفاهیم مرکز 
آمار ایران و ســامانه هایی که در دستگاه ها 
وجــود داشــت، مراجعه شــد و همچنین 
از متخصصان حوزه هــای مختلف جهت 
احصای شاخص ها استفاده شد، تأکید کرد: 
از همین  رو، براســاس گزارش طراحی شده 
در معاونت در ســال ۹۹ که ۱۷۷ شاخص 
احصــا شــده بــود، براســاس فرایندهای 
صورت گرفتــه، تعــداد شــاخص ها را به 
۵۴۶ مورد افزایش دادیم که ۱۸۱ شــاخص 
مربوط به شاخص های «عدالت جنسیتی» 
بــود. پس از این فرایند، جداول اســتاندارد 
و پوشــش کامــل براســاس تفکیک های 
مختلف و در بســته های مختلف طراحی 
شــد؛ این فرم ها برای ۲۶ دستگاه طراحی 
و ارســال شــد که ۲۰ دســتگاه پاسخ گوی 
معاونت بودند. از ۵۴۶ شاخص احصا شده، 
اطلاعــات ۳۱۵ شــاخص دریافــت و در 
ســامانه رصد و پایش بارگذاری شــد، پس 
از دریافــت داده ها از ســوی دســتگاه ها و 
رفع مغایرت ها، پیش پردازش و پاک ســازی 
داده ها صــورت گرفت تا اطلاعــات برای 
داشبوردســازی آماده شود. در مرحله دوم 
نیز برای این شاخص ها شناسنامه طراحی 
شد تا عنوان و فرمول شاخص، دستگاه های 
متولــی گــردآوری داده هــا و تعاریــف و 
مفاهیم شاخص ها در آن تعبیه شود. پس 
از آن، براســاس مطالعــات صورت گرفته 
و مشــاوره از متخصصــان، ۲۲۰ شــاخص  
به عنوان شــاخص های عدالت جنســیتی 
انتخاب شــد. همچنین گروهی از خبرگان 
و متخصصــان حوزه جمعیت شناســی و 
زنــان انتخاب شــدند و شــاخص ها برای 
آنها ارســال شد که براســاس رأی اکثریت، 
این ۲۲۰ شــاخص عدالت جنسیتی به ۱۸۱ 
شــاخص تقلیل یافت. در نهایت دو نشریه 
در مورد شناســنامه شــاخص های آماری 
زنان و خانواده و عدالت جنســیتی منتشر 
شــد. یکی از ویژگی های ایــن فعالیت این 
بود کــه تعیین شــاخص ها، گــردآوری و 
داشبوردسازی سه فرایند مجزا نبودند، بلکه 
ویژگــی این اقدام این بود که مرحله تعیین 
شناسنامه شــاخص ها و گردآوری داده ها 
و داشبوردســازی مراحلی بودند که کمک 
می کردند مشکلات پیدا و اصلاح شوند. در 
گزارش سال ۹۹، شش شــاخص در حوزه 
طلاق طراحی شــد که این شاخص ها جزء 
شــاخص های عدالت جنسیتی بودند. بعد 
از بررســی های انجام شده، در حوزه طلاق، 
اکثریت توافق داشتند که جزء شاخص های 
عدالت جنســیتی نیســت. ممکن اســت 
احصای شاخص ها نیازمند هزینه های زیاد 
باشد یا سامانه های دستگاه ها باید به قدری 
قوی باشــد تا ریز اطلاعــات را احصا کند، 
این ۱۸۱ شــاخص عدالت جنسیتی و ۵۴۶ 
شاخص های کل، در هشت محور آموزش 
و پژوهش، جمعیت و خانــواده، حقوق و 
امنیت، حمایت های اجتماعی، ســلامت و 
تندرستی، کار و اقتصاد و مشارکت سیاسی 

و تصمیم گیری بوده است.

وزیر آپ؛ وزیر تحول خواه
در  نهایت اینکه کارآمدی و شایســتگی مســلمان و غیرمسلمان 
نمی شناســد. اینجا تخصص مهم است و دولت چهاردهم باید 
دست رد محکم به سینه افراد فرصت طلب و قدرت طلب بزند 
و به دنبال کارآمدی و شایسته گزینی باشد». داوری تأکید می کند 
که در مســیر شایســته گزینی نباید به دنبال شــاخص های غیر قابل ارزیابی 

باشیم، زیرا این شاخص ها منحرف کننده است.
وی ادامه می دهد هر چند این روزها برخی افراد بدون رزومه هســتند و 
نقطه چین های رزومه دار هم مطرح شــده اند؛ باید حواسمان را جمع کنیم 

که همین افراد مقصر وضع موجود هستند.
به گفته وی، باید به جوان ترها فرصت داد و افراد توانمند با رزومه های 
خــوب را به عنوان مشــاور در کنار نخبگان جوان برای مدیریت و پیشــبرد 

اهداف عالی آموزش و پرورش قرار داد.
منصور مجاوری، کارشــناس حــوزه آموزش  و پرورش نیــز در کنار تأیید 
رویکــرد دولت چهاردهــم مبنی بر اســتفاده و به کار گرفتن کارشناســان، 
انتقاداتــی هم بــه روند کارگــروه آموزش و پرورش دارد. وی این مســیر را 
ریل گذاری جدیدی در بحث شایسته سالاری و تخصص گرایی در وزاتخانه ها 

می داند و بر استفاده از این موقعیت و فرصت تأکید می کند.
این مدیر اســبق وزارت آموزش وپرورش به رویکرد کمیته این وزراتخانه 
اشاره کرد و به «شــرق» گفت: «یکی از مهم ترین مأموریت های این کمیته 
بررسی ســوابق و رزومه ها بر اساس شــاخص های تعیین شده، بدون حب 
و بغض، به دور از احساســات، باندبازی و گروه بــازی و نیروهای خودی و 

غیرخودی به صورت عادلانه بوده است».
مجــاوری به مؤلفه های وزیــر مطلوب آموزش و پرورش اشــاره و بیان 
کــرد: «به نظر بنــده وزیر از پیکــره و بدنــه آموزش و پرورش باشــد. باید 
کســی باشد که روســتا را دیده باشــد. وزیر این وزارتخانه باید شهر به شهر 
بــا دانش آموزان یک نفــره و چند نفــره و چند پایه ای کارکرده باشــد. باید 
بداند که یک معلم از یک روســتا به روســتای دیگر چگونه هر روز ســفر 
می کند و دوباره شــب بازمی گردد و با چه مشــکلاتی مواجه اســت. وزیر 
آموزش وپرورش باید فرق کلاس کپری، کاهگلی، کانکسی و چادری را بداند

 و درک کند».
وی ادامــه داد: «وزیر باید از بدنه آموزش وپرورش باشــد. کســی که از 
مدرســه شــروع کرده باشــد. وزیری که مدرسه را ندیده اســت نمی تواند 
ضعف هــا، قوت هــا و چالش هــای ســاختار نظــام آموزشــی را درک و 
رفــع کند. امــروز دانش آمــوزان با چالش های بســیاری مواجه هســتند. 
خانواده هــا نیــز با فرزندانشــان دچــار چالش هایی هســتند. اگــر وزیری 
چهره به چهــره با دانش آموز کار نکرده باشــد از حل این مشــکلات عاجز 

خواهد بود».
به گفته این کارشناس، حدود یک سال است که موضوع معدل و کیفیت 
آموزشــی، مشــکلات تیم های المپیادی و افت آنها مطرح است. رفع این 
معضلات همت وزیری را می طلبد که در همه این عرصه ها دستی بر آتش 
داشــته باشــد. طی کردن مسیر و سلســله مراتب از آن جهت اهمیت دارد 
کــه با کوله بــاری از تجربه های عینی همراه خواهد بود و مســیر موفقیت 
را هموار خواهد کرد. یک اشــتباه وزیــر در صدور یک مصوبه یا بخش نامه 

می تواند بحران آفرین در سراسر کشور شود».
ایــن مدیر با ســابقه در آموزش و پرورش بر آگاهی ، تســلط و دانش وزیر 
انتخابــی در حوزه های مختلف، به خصوص اقتصــادی، برنامه و بودجه و 
اســتخدامی تأکید کرد و گفت: «بر اساس قوانین مدیریت کشوری  وضعیت 
آموزش و پرورش بسیار اســفناک است. آموزش وپرورش در همه شرایط به 
یک ســری قوانین خاص خودش نیاز دارد؛ از نگاه استخدامی تا بحث های 
مربوط به قوانین». وی تأکید کرد که داشتن نگاه کارمندی به معلم، نگاهی 
تبعیض آمیز و زننده تلقی می شــود. بنابراین باید یک ســری قوانین خاص، 
مخصوص فرهنگیان تدوین شــود و البته ایــن قوانین خاص را وزیر کارآمد 

می تواند پیگیری و راهبری کند.
این کارشــناس با ســابقه آموزش  و پرورش، ســواد و توانمندی وزیر در 
حوزه معاونت مالی و انســانی را یکی از مهم ترین مؤلفه های انتخاب وزیر 
دانســت و ادامه داد: کشتی به گل نشســته آموزش و پرورش را متخصص 
مبانــی تعلیم و تربیــت نمی تواند  نجات دهد؛ زیرا در حــوزه تعلیم و تربیت 
کارشناس بســیار داریم و سند تحول بنیادین و سیاست های ابلاغی رهبری 
و سند توســعه چراغ راه مســیرند و با پیروی از آنها می توان در این زمینه 
موفق عمل کرد. بنابراین فردی که صرفا با سابقه تعلیم و تربیت و آموزشی 
بخواهد وزیر شود نمی تواند این وزارتخانه را از بحران های پیش رو در حوزه 

مالی عبور دهد».
وی افزود: «امســال سخت ترین مهر ســال های اخیر را در پیش داریم. 
از یــک طرف طبق صحبت های آقــای صحرایی، حدود ۸۰ هــزار میلیارد 
تومان کســری اعتبار وجــود دارد که ۹۰ درصد آن هزینه های پرســنلی و 
اجتناب ناپذیر کارکنان اســت. وقتی شما به پیکره یک میلیون نفری بدهکار 
هســتید و مطالبات بحق آنها در زمان معین داده نشده است، چطور انتظار 

دارید که این افراد در ابتدای مهر دست شما را بگیرند و همراهی کنند».
به گفته وی، بر اســاس صحبت های معاون وزیر، این وزارتخانه در مهر 
ســال جاری با کمبود حدود ۱۲۰ هزار نیروی معلم مواجه است. از طرفی 
دیگر، گفته شده است که ۱۷۰ هزار نیرو نیز بازنشسته خواهند شد. می توان 
نتیجه گرفت به طور میانگیــن ۱۵۰ هزار کلاس درس در ابتدای مهر بدون 

معلم خواهند بود.
مجاوری با تأکید بر اینکه کمیته ها وظیفه ســنگینی بر دوش دارند، بیان 
کرد: «انتخاب وزیر مطلوب آموزش وپرورش باید بر اســاس ارزیابی دقیق از 
کارکرد و عملکرد افراد باشد، نه بر اساس اتصالات به گعده ها و رفاقت های 
افراد. بنابراین امیدوارم با انتخاب درســت و بر اســاس معیارهای شــورای 
راهبــری، به جامعه بزرگ فرهنگیان و دولت دکتر پزشــکیان کمک بزرگی 
کنیم». وی به ارســال رزومه توسط نیروهای غیرهمسو با دولت اشاره کرد 
و افــزود: «قاعده این اســت وقتی یک طیف فکری برنده شــد، مردم توقع 
دارند بر اساس همان طیف فکری، نیروهای دولت چیده شود. اما اگر فردی 
متخصص و بدون تندروی باشــد و خلاف جریان و سیاست ها و منش های 
دولت رفتار نکند، می تواند در جایگاه وزیر فعالیت کند؛ زیرا دکتر پزشــکیان 
اعلام کردند که دولت فراجناحی اند و به دنبال آشــتی ملی هســتند. البته 
یک ســری اسامی هم اعلام شــده که برخی از آنها کمتر از یک سال سابقه 
خدمــت در آموزش وپــرورش دارنــد و تنها در حوزه ســتاد مدت کوتاهی 

مسئولیت داشته اند».
وی تأکیــد کــرد که بــا اصــرار می گویم و تقاضــا دارم خــارج از بدنه 
آموزش و پرورش کسی رزومه ای ندهد، زیرا ما در میان یک میلیون فرهنگی، 
افراد برجســته و فرهیخته و افراد توانمند بســیاری داریم که برای تصدی 

وزارت گزینه مناسبی هستند.
مجاوری با تأکید بر مطالبات و خواسته های معلمان و فرهنگیان افزود: 
«با بی توجهی به این قشر نباید این افراد را ازمرجعیت انداخت. معلمان و 
فرهنگیان بهترین افراد برای ایجاد بسترهای توسعه در هر کشوری هستند. 
توســعه در همه ابعاد از مدرسه آغاز می شــود؛ بنابراین توجه به این قشر 

از واجبات است».

نگاه

جامعهجامعه

شرق: آمارهای شهرداری نشان می دهد هزار اتوبوس نو در این سه 
ســال به ناوگان اتوبوس رانی اضافه شده اما مسافران همیشگی 
اتوبوس همچنان از خرابی های پی درپی اتوبوس های فرســوده 
گلایه دارند. مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران، می گوید 
این تعداد اتوبوس تازه در برابر نیاز تهران ناچیز است، برای همین 
به چشــم نمی آید. آمارهــای متفاوتــی از اتوبوس های فعال در 
ســطح شهر ارائه می شود؛ از بیش از ســه هزار اتوبوس تا هزار و 
۹۰۰ اتوبوس. جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیسیون عمران و 
حمل ونقل شــورای شهر تهران، درباره اینکه چرا پس از سه سال 
هنوز آمار دقیق و واحدی درباره اتوبوس های فعال تهران وجود 
ندارد، به «شرق» می گوید رسیدن به آمار اتوبوس های فعال آسان 
است، اتوبوس های تهران مجهز به جی پی اس هستند و می توان 
اتوبوس هایی را که روزانه در سطح شهر خدمات رسانی می کنند، 

مشخص کرد.
روز گذشــته مدیران ترافیکی شــهردار تهران به صحن علنی 
شورا آمده بودند تا آخرین اقدامات این حوزه را برای اعضای شورا 
تشــریح کنند. اما قبل از آغاز صحن علنی، خبر مهدی چمران از 
وضعیت قــرارداد واگن های چینی همه وعده های گذشــته این 

مدیران را زیر سؤال برد.
مهدی چمران به رســانه ها گفت که هنوز ۱۵ درصد قرارداد 
واگن های چینی به حســاب طرف چینی واریز نشــده و نزدیک به 
۱۰ درصد قرارداد از طرف شــهردار پرداخت شده است. علیرضا 
زاکانی و مدیرانش بارها چشــم در چشــم رســانه ها و در صحن 
علنی شورای شهر خطاب به اعضای شورا اعلام کردند دولت این 
پــول را پرداخت کرده، اما در نخســتین روز فعالیت دولت جدید 
اعلام شــد که وزارت کشــور این پول را در جای دیگر هزینه کرده 
است. او می گوید شهرداری تمام تلاش خود را کرده تا اعتبار مورد 

نیاز را فراهم و آبروداری کند.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر، درباره بارگیری برخی 
واگن هــای متــرو و اتوبوس ها هم توضیــح داد: این خبر صحت 
نــدارد و هنوز هیچ گونــه بارگیری انجام نشــده، واگن ها فعلا در 
حال ساخت هســتند و این موضوع درباره دستگاه های اتوبوس 
نیز صادق اســت، البتــه درباره اتوبوس ها بایــد بگوییم که گفته 
شــده به محض انجام اولین پرداخت ها ساخت آنها آغاز شده و 
شرکت های طرف قرارداد بر اساس دستور قید شده در توافق نامه 
به سرعت اقدام به ساخت دستگاه های اتوبوس خواهند کرد. این 
شــرایط عموما در دولت ها ایجاد می شود که در این زمینه نیز به 

وجود آمده و امیدواریم هرچه زودتر حل شود.
روز گذشــته محســن هرمزی، معاون حمل ونقــل و ترافیک 
شــهرداری تهــران هم در گزارشــی بــه عملکــرد حمل ونقلی 
شهرداری پرداخت و با اعلام اینکه خط های ۸ و ۹ مترو کلنگ زنی 
شــد و در روز چهارشــنبه توافق نامه های آن بررسی خواهد شد، 
گفــت: ۱۶۰ متر به حفاری تی بی ام خط ۱۰ اضافه شــد. چون در 
ابتدای حفاری هستیم، میانگین حفاری در جلسات آینده افزایش 

خواهد یافت.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران با بیان اینکه ۸۶ 
دستگاه واگن در مترو اورهال شده است، یادآور شد: سه رام قطار 
AC در سال جاری اورهال و به ناوگان اضافه شد. چهار رام قطار 
دیگر نیز در حال اورهال است. در مجموع ماهانه ۱۱ دستگاه واگن 

اورهال شدند که ناشی از اهمیت موضوع است.
به گفته هرمزی شــرکت مترو و وزارت کشور از ساخت واگن 
در چیــن بازدیــد کردند. ایــن واگن ها هدیه مدیریت شــهری به 
مردم است و ســاخت ۷۹۱ دستگاه واگن آغاز شده، یک رام قطار 
هفت واگنه در بهمن ماه وارد کشــور می شود. پیش از حمل قطار 
به سمت کشور باید ۴۳ میلیون یورو معادل پنج درصد باقی مانده 
تأمین شــود، در این پروژه سهم به میزان ۱۵ درصد از سوی دولت 
باید پرداخت شود. ۱۰ درصد تأمین و پرداخت شده و پیش از حمل 
قطار باید ۴۳ میلیون یورو معادل پنج درصد باقی مانده تأمین شود 
و از دولت درخواســت می کنیم به این موضوع توجه ویژه داشته 

باشد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران با تأکید بر اینکه 
عــدد اتوبوس های جدید ما به هزارو ۲۵ دســتگاه افزایش یافته 
است، یادآور شد: روزانه یک دستگاه اتوبوس جدید وارد می شود 
و در هیچ یک از ادوار چنین آماری نداشتیم. ۸۷۶ دستگاه اتوبوس 
بــه دوره ششــم مدیریت شــهری تحویل داده شــد و هم اکنون 

سه هزارو ۱۷۴ دستگاه اتوبوس در سطح شهر داریم.
در ادامه سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران، 
با اشــاره به اینکــه وضعیت حمل ونقل عمومی خوب نیســت. 
وضعیت مترو، اتوبوس و تاکسی های شهر تهران مطلوب نیست، 
گفت:  هنوز درصد زیادی از وعده های شــهردار تهران با توجه به 
تصویب بودجه حداکثری شورا در بحث حمل ونقل محقق نشده 
است. مردم تهران به دلیل وعده هایی که در این سه سال در حوزه 
حمل ونقل دادیم و محقق نشــده، دیگر به حرف های ما اعتماد 

ندارند. مردم باید نتیجه اقدامات ما را با چشم مشاهده کنند.
نرجس ســلیمانی، رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شورا 
هم در واکنش به این گزارش گفت:  براساس گزارش های مدیریت 

شــهری، تعداد کل اتوبوس های شــهری بیش از پنج هزارو ۳۰۰ 
دســتگاه اتوبوس شامل فعال، متوقف و اسقاطی بوده است و از 
ســال ۱۴۰۰ تاکنون کماکان تعداد کل اتوبوس ها به همان میزان 
پنج هزارو اندی دســتگاه باقــی مانده و تعداد نــاوگان فعال نیز 
مطابق آمارها هزارو ۹۳۰ دســتگاه اتوبوس فعال اســت و چند 
دســتگاه اتوبوس برقی در حال تســت و ســه عدد مترو باس و 
تعدادی اتوبوس در حال شماره گذاری وجود دارد که در روزهای 
آینده وارد ناوگان می شــوند. تعداد هزارو ۷۴۰ دســتگاه اتوبوس 
متوقف شــده نیز وجود دارد که حتی المقدور باید بازسازی و وارد 
ناوگان شود. الباقی، اتوبوس هایی هستند که ظاهرا در شهر حضور 
دارند ولی از نوع کاغذی. یعنی ســند وجود دارد؛ دارای پلاک هم 
هســتند اما در عمل، رها شده اند و قابل استفاده نیستند و توجیه 

بازسازی نداشته و اصطلاحا اسقاطی هستند.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورا با بیان اینکه براساس 
گزارش معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری تهران تعداد کل 
اتوبوس های فعال در شــهر تهران، سه هزارو ۱۷۴ اتوبوس است 
که مطابق برنامه  تنظیم شــده در مدیریت شــهری جاری، همان 
برنامه چهارم توســعه است و در صحن شــورا نیز مصوب شده، 
بیان کــرد: تهران باید هفت هــزارو ۵۰۰ دســتگاه اتوبوس فعال 
برای خدمات رســانی متناســب با جمعیت تا پایــان این دوره در 
اختیار داشــته باشد. براساس مصاحبه هایی که مسئولان ذی ربط 
دراین باره انجام داده اند، گفته شــده در مدت این چهار سال برای 
رســیدن به این موضوع دوهزارو ۵۰۰ دســتگاه اتوبوس از طریق 
تعامــل با طرف چینــی از نوع برقــی وارداتی و دوهــزارو ۵۰۹ 
دســتگاه از نوع دیزلی از محل خرید داخــل و واردات و دوهزارو 
۵۴۰ دســتگاه اتوبوس برقی در شرایط امکان تأمین و تولید داخل 
کشــور اســت که قریب به ۴۰۰ دســتگاه از محل تعهدات کشور 
برنامه ریزی شده که در مجموع بیش از هشت هزارو ۴۰۰ دستگاه 
اتوبوس است که حتی از میزان تعیین شده در برنامه چهارم خود 
شــهرداری نیز عبور می کند. اما در عمل از دو هزارو ۵۰۰ دستگاه 
برقی مورد ادعای تولید داخل، جمع کل تولید برای اتوبوس برقی 
در تمــام کارخانجــات تولیدی داخلی به چند صد دســتگاه هم 

براساس اعلام خود کارخانه ها نمی رسد.
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا هم معتقد 
بود اشــکال این نیســت که نتوانســتیم به اعداد وعده داده شده 
برسیم بلکه اشــکال، دادن وعده هایی بود که عملیاتی نمی شد. 
در مصاحبه ها و در شــورا وعده هایی مطرح می شد که عملیاتی 
نبــود، البته قبــول داریم امــور در این بخش بــا دیگر بخش ها 
مقایسه کردنی نیســت. او ادامه داد: شهرداری تهران ویژه نامه ای 
منتشــر  و ادعا کرد  ۷۵ درصد برنامه چهارم را محقق کرده و این 
ســؤال را داریم کــه در بخش حمل ونقل عمومــی تا چه میزان 

توانسته برنامه را تحقق  بخشد؟
امانی با بیان اینکه خطوط ۶ و ۷ مشــکل بودجه دارند، گفت: 
دو سال اســت بالاترین میزان بودجه را برای حمل ونقل عمومی 
اختصاص داده ایم، اما این موضوع مطرح می شود که باید متمم 
بودجه برای دو خط پیش بینی شــود. ما مشکل تصویب و اعتبار 

نداریم و مشکل تأمین نقدینگی است.
او اضافه کرد: شهرداری بگوید به اولویت اول مدیریت شهری 
در  چهار ماه اخیر، چه میزان اعتبار تخصیص داده شــده اســت؟ 
ما بارها پرســیدیم که دولت سهم خود را پرداخت کرده که امروز 
می بینیم دولت ســهم خود را نــداده و همــان ۱۰ درصد را هم 

شهرداری پرداخت کرده است.
امانی گفت: ما از ورود هزار دستگاه اتوبوس تقدیر می کنیم و 
باعث خوشحالی ماست.   سیاه نمایی نمی کنیم، اما باید پاسخ گوی 
ســؤالات اذهان عمومی باشــیم. امروز می بینیــم دولت رقمی 
پرداخت نکرده و شهرداری ۱۰ درصد را پرداخت کرده و  می گوید 

برای پنج درصد باقی مانده دولت باید کمک کند.
وی ادامه داد: قرار بود ۵۰ درصد هزینه تاکســی های برقی از 
مســیر ماده ۱۲ از دولت دریافت شــود و عملا شاهد بی رغبتی از 
ســوی رانندگان بودیم و تنها ۱۵۰ دســتگاه خریداری شده و ۱۰۸ 
دستگاه به رانندگان ارائه شده است. ۵۰ هزار تاکسی فرسوده داریم 
و علی رغم ثبت نام ۳۰۰ دستگاه تاکســی با شرکت کرمان موتور، 
۱۵۰ دستگاه تحویل گرفته شده و با این اعداد نمی توان پاسخ گوی 
نیازها بود. اگر روند به این شــکل باشــد، تاکسی های برقی روی 

دست شهرداری می ماند.
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شــهر تهران نیز درباره قرارداد اتوبوسرانی با شرکت های 
داخلی گفت: شــهرداری تهران با شــرکت عقاب افشان قرارداد 
هزار دســتگاه اتوبوس داشته است و درحالی که باید تاکنون ۷۱۰ 
دستگاه از آن به شهرداری تحویل داده می شد، تنها ۳۱۵ دستگاه 
یعنی نصف تعداد تعهد شــده تحویل داده شده است. همچنین 
طبق قرارداد با شــرکت اسنا، باید تاکنون ۵۰۰ دستگاه اتوبوس به 
مردم تهران داده می شــد؛ در حالی که ۱۱۶ دســتگاه تحویل داده 
شده است. همچنین هنوز هیچ اتوبوسی از سمت شرکت پارسان 
به شــهرداری تحویل داده نشــده اســت. درخصوص وضعیت 
قرارداد مینی بوس ها نیز شــرکت مایوان موظف بود  ۴۰۰ دستگاه 

مینی بوس تحویل  دهد، اما عدد تحویلی ۲۰ دســتگاه بوده است. 
 درباره ون جانبازان نیز باید ۴۰ دســتگاه تحویل داده می شــد، اما 

عدد تحویلی تنها ۱۰ دستگاه ون است.
عــدم تأمین نقدینگی توســط شــهرداری تهــران مهم ترین 
دلیلی اســت که مدیران شــرکت های داخلی از آن درباره چرایی 
واگذار نشــدن اتوبوس ها صحبت کرده اند. سیستم های هوشمند 
این شــهر همگی خوابیده و خاموش هستند. مایه خجالت است 
که از ۴۸۰ دوربین کنترل ســرعت، تنها کمتر از ۱۰ عدد آنها فعال 
هســتند؛ باید مشخص شــود چه عاملی وجود دارد که با وجود 
پول، ســازوکار و تجهیزات همه چیز تعطیل شــده  است؟ به نظر 
بنده اتفاقاتی پشت پرده وجود دارد که از ید معاونت حمل ونقل 
خارج اســت. هنوز یک ریال هــم از بودجه ای که برای تجهیزات 
و پشــتیبانی در نظر گرفته بوده ایم، خرج نشــده  است. باید بدون 
رودروایسی گفته شود چرا هنوز این سیستم های هوشمند نوسازی 

و فعال نشده اند.
بــه گفته تشــکری اگر دوربین هــای ثبت کنتــرل ترافیک کار 
می کردنــد، روزی ۳۰۰ هــزار خــودروی غیرمجــاز وارد طــرح 
نمی شــدند و اگر قرار بود آنها جریمه شــوند، در  این سه سال که 
سیستم ها خاموش شده اند، می توانستیم بیش از ۲۰ هزار میلیارد 
تومان از محل این تخلفات درآمد کسب کنیم؛ اما اکنون، هم از این 
درآمد محروم شده ایم و هم انبوه خودروهای غیرمجاز وارد طرح 
شده اند و هم مردم می دانند که همه دوربین ها خاموش هستند و 

بی  اعتماد و بی خیال از هر چیزی وارد طرح می شوند.
محمــد آقامیری، رئیــس کمیته عمران، اما آمــار متفاوتی از 
دوربین های فعال سطح شــهر داد. او گفت از ۲۴۲ دوربین طرح 
ترافیک ۱۱۶ دوربین فعال اســت، نباید این ذهنیت ایجاد شود که 
دوربین ها خراب است و وارد طرح ترافیک شوند و بعد از آن ببینند 
۱۰ تا ۱۲ میلیون جریمه روی دست آنها مانده است و بگویند آقای 
تشــکری گفته که دوربین ها خراب اســت. هزار و ۱۷۵ دســتگاه 
دوربین نظارت تصویری فعال اســت و تنها ۱۲۵ دســتگاه خراب 
اســت. اگر از امروز هیچ اتوبوسی هم به شهر وارد نشود، معادل 
۱۰ برابر دوره قبل اتوبوس وارد شــده است. ما در ابتدای دوره به 
چه کنم چه کنم افتادیم که با ۸۰۰ دستگاه اتوبوس چگونه شهر 

را اداره کنیم که سریع تر ۱۵۰ دستگاه اتوبوس خریدیم.
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران نیز یادآور شد : بحث 
ما این بود که  در مشکلی گرفتار شدیم و اتوبوس ها به میزانی که 
باید برســد، نرسیده است. اگر هزار دستگاه اتوبوس هم وارد شهر 
کنیم، در تهران به سختی دیده می شــود. باید چند هزار دستگاه 
اتوبوس وارد کنیم تا حمل ونقل روان در این بخش داشته باشیم. 
۷۹۱ دستگاه واگن را هم باید بیاوریم و البته انتظار داریم  به هزار و 
۵۰ دســتگاه برسد. نباید به مســائل دیگر پرداخت و باید بگوییم 
وضعیت خریدهایی که انجام دادیم در چه حالی است. این موارد 
برای ما کافی نیست و هیچ کسی هم راضی نیست و قطعا معاون 
حمل ونقل و شــهرداری هم راضی نیســتند، اما چه کار می شود 
کرد؟ اگر تجربه داریم بگوییم چه کنیم و اگر نداریم از تجربه داران 

بپرسیم چه کار می شود کرد.
چمران با بیان اینکه نفــت را فروختند اما مبلغ جای دیگری 
هزینه شد، گفت: شهرداری مجبور شد قرض کند و مبالغ را خود 
بپردازد تا آبرویش نرود و ساخت واگن ها آغاز شود که انجام شد. 
امیدواریم کارگزاران دولت نیز ســهم خود را بپردازند و حتی رقم 
قرض نیز پرداخت شــود. آنها شروع به ســاخت کار کرده اند، اما 
تحویل نخواهند داد. همه ما باید ســرباز باشــیم و در میدان کار 

کنیم تا به نتیجه برسیم.
وی ادامــه داد: پــول این اتوبوس ها نیز تأمین شــده و منتظر 
امضاها هستند. شنبه گذشــته گفتند رقم پرداخت شده، اما بنده 
هنوز قبول ندارم که رقم پرداخت شــده اســت. به این دلیل که 
در گذشــته نیز مطرح شــد که ارقام پرداخت شده، اما نشده بود. 
ایــن درد همه ماســت. باید صادقانه مــوارد را بگوییم که تلاش 
کرده ایم و تا اینجا رســیده ایم و به مشــکلات برخــورد کرده ایم. 
شهرداری از بانک قرض کرده تا در تفاهمات آبرویش نرود. نباید 
اینجا طلبکارانه بنشــینیم و بگوییم چه شده است. باید با دولت 
مجددا صحبت شــود. این فقط مشــکل تهران نیست؛ چند روز 
پیش در یکی از شــهرها گفتند ۲۸ دســتگاه اتوبوس خریده اند و 
پیش پرداخت را در سال ۱۴۰۱ داده اند، اما تنها دو اتوبوس تحویل 
گرفته اند. خواهش و توصیه من این است که دوستان عزیز انتقاد 
کافی نیست. آقای هرمزی را بفرستیم وسط میدان و اینجا بگوییم 
چرا کاری نکردید، نمی شود. ما باید خودمان وارد میدان شویم تا 
ببینیم باید چه کار کنیم. اگر نتوانیم آبرویمان می رود و پایان دوره 
است. دوره قبلی هم می خواستند کار کنند و اینجا نبودند که کار 

نکنند، اما مشکل وجود داشت و نمی شد.
وی افزود: بخش عمده امور دست شهرداری است. بنده چند 
بار گفتم تا وقتی که کاری انجام نشده، گزارش ارائه نشود و درباره 
آنچه انجام شده گزارش بدهیم. مشکلاتی وجود دارد و مثل سیر 
و سرکه می جوشیم که مردم در صف اتوبوس و مترو ایستاده اند. 
ما تونل و ایســتگاه داریم، اما واگن نداریم. در نهایت باید حرکت 

کنیم تا خداوند نیز برکت دهد.

گزارش

در صحن شورای شهر تهران فاش شد؛ دولت سیزدهم پیش پرداخت قرارداد واگن ها را پرداخت نکرد
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